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Gyuricza szerint sérült a légvédelem hadrafoghatósága

Idő előtt szerelték le a Ulti-ekei?
Gyuricza Béla, a parlament 

honvédelmi bizottságának fide- 
szes alelnöke megdöbbenéssel 
értesült az újságokból, hogy a 
magyar légierő gépei közül a 
M IG-29-esek kivételével a 
M1G-21 -eseket és 23-asokat 
(amelyek felújítását az elmúlt 
években hajtották végre) teljesen 
váratlanul kivonták a hadrend
ből. A képviselő úgy véli: főleg 
a SZU-22-esek nélkül a száraz
földi csapatok légi oltalmazása 
komoly kárt szenved.

-  Nem arról volt szó, hogy 
eredetileg 2000-ben és az ezred
forduló környékén kellett volna 
csak kivonni a hadrendből ezeket 
a még használható vadászgépe
ket? -  kérdeztük a képviselőt.

-  Mi 1994-ben elkészítettünk 
egy hosszú távú haditechnikai 
fejlesztési koncepciót, amelyből 
kiderül: 2002-2003 körül kellett 
volna leselejtezni ezeket a repü
lőgépeket, hiszen a felújításukat, 
javításukat is úgy ütemezték, 
hogy addig mindenképpen had
rendben maradhassanak.

-  Most tehát működőképes 
gépeket vontak volna ki?!

-  A MIG-21-esek egy részét, 
illetve néhány MIG-23-ast és 
SZU-22-est felújítottak, éppen

azért, hogy a szárazföldi erőkkel 
való együttműködés során a fel
derítést, a légi oltalmazást és a 
közvetlen légi támogatást ezek a 
gépek képesek legyenek megol
dani.

-  Mi állhat a gyors leselejte
zés szándéka mögött?

-  A tárca vezetése azt közöl
te, hogy ezeknek a repülőknek az 
üzemeltetése nagyon drága, bár 
ebben semmi újdonság nincs, hi
szen korábban is köztudomású 
volt: az amerikai gépek olcsób
ban működtethetők, mint az 
orosz gyártmányúak. És hát azt is 
érvként hozták fel, hogy ezekkel 
a gépekkel nem kifizetődő a re
pülés. Szerintem azonban annál 
nincs rosszabb, mint hogy a hajó
zóállomány kiképzés nélkül ma
radjon, hogy ne repüljön évente 
legalább még 60-80 órát. Enélkül 
ugyanis valóban alkalmatlanok 
eredendő feladatuk végrehajtásá
ra! Ilyen körülmények között a 
MIG-29-esek kivételével nem 
végrehajtható a légi felderítés, 
légi oltalmazás sem.

-  Vajon az előállt helyzet fe l
gyorsítja-e a sokat halogatott re
pülőgéptender kiírását?

-  Mindenképpen meggyorsít
hatja a repülőgépek pótlását szol

gáló tender kiírását, a lényegen 
azonban nem változtat. Még 
mindig nincs átgondolt koncep
ció arra nézve, mit is akarunk a 
haderő-átalakítással. Hiába hang
zik el Brüsszel figyelmeztetése 
minduntalan, hogy a legkorsze
rűbb hadi felszerelések megvá
sárlása nem jelent garanciát a 
NATO-felvételre. Ebből követke
zően egy meggondolatlan fegy
verkezés olyan terheket róhat a 
társadalomra, amelybe bele lehet 
rokkanni. A kérdés most tehát 
az: mi volt a célja a honvédelmi 
vezetésnek a terven kívüli géple
szereléssel?

-  Joga volt-e egyáltalán eh
hez a honvédelmi vezetésnek?

-  Ahogyan ők értelmezik az 
alkotmányt és a honvédelmi tör
vényt, a kormánynak mindenre 
joga van. Az én megítélésem 
szerint az alkotmány és a honvé
delmi törvény erre a lépésre nem 
ad lehetőséget, a gépek kivonása 
előtt mindenképpen meg kellett 
volna vitatni az Országgyűlésnek 
azokat az érveket, hogy vállalha- 
tó-e, vagy sem a hadrafogható
ság szempontjából egy ilyen lé
pés, s politikai szempontból mi 
az előnye és a hátránya.

(varjú)

Leállított gépeiket siratják a taszári pilóták

Nincs bajban 
a légtérvédelem

Először akkor szomorodtak 
el a taszári pilóták, amikor átköl
töztették MIG-jeiket a Kaposvár 
melletti légibázisról Pápára, hús- 
vétkor pedig azért keseredtek ne
ki, mert megtudták, végképp 
hangárba kerülnek a szívükhöz 
nőtt gépmadarak.

-  A lónál a zabbal, a repülő
gépnél az üzemanyaggal nem 
szabad takarékoskodni -  vála
szolta lapunk kérdésére Pintér 
Zoltán alezredes, a taszári 
Kapós bázisrepülőtér parancs
noka. A fiatal pilóta, aki több 
mint kétezer órát töltött levegő
ben a múlt hét végén leállított 
géptípusokkal, nem titkolt szo
morúsággal emlegette a M1G- 
21-e,sek vadászképességeit, a 
SZU -22-esek fölülmúlhatatlan 
erejét és a MlG-23-as, változtat
ható szárnynyilazású gépek 
technikai tudását. Ugyanakkor 
elmondta: nincs az a hadsereg, 
amelynek kifizetődő volna a

„nagy étvágyú” orosz har
cigépek fenntartása. A dollárel
számolású alkatrészbeszerzés 
ugyancsak indokolttá tette a 39 
repülő konzerválását és hangár
ba helyezését -  fűzte hozzá.

A taszári parancsnok szerint 
annak megítélése, hogy a magyar 
légtér védelméhez elégséges-e a 
megmaradt harcigépkontingens, 
a katonapolitikusok dolga. 0  úgy 
látja, hazánk ma nincs veszélyez.-. 
tetett ségi helyzetben, hogy ag
gódni kellene a légtérellenőrzés 
és -védelem miatt.

Arra viszont maga a honvéd
ség parancsnoka, Végh Ferenc 
altábornagy figyelmeztetett mi
napi kaposvári látogatása során, 
hogy a rakétatender-kiírás hibái
ból tanulva, a radarvásárlási 
ajánlatnál nem követhet el hibát 
a honvédelmi tárca, mivel annak 
késedelme már veszélyeztetheti a 
magyar légtérellenőrzést.

(gulyás)

Budapest Főváros Önkormányzata a Közgyűlés 5 4 /1 9 9 3 .  
(1994. II. 1.) sz., a  főváros városképe és történelme szempont
jából meghatározó épített környezet védelméről szóló rendele
tének 1 4 -17 . paragrafusa értelmében a rendelet hatálya alá tar
tozó épületek, épületegyüttesek, azok szűkebb környezete, illetve 
tartozékaik felújíása, rekonstrukciója érdekében végzett munkák 
segítésére „települési értékvédelmi támogatást" hozott létre. 
A rendelet hatálya alá tartozó épületek listája a Fővárosi Közlöny 
1994. február 1 -jei számában található.

A támogatás célja hangsúlyozottan az eredeti részek 
felújítása, restaurálása, visszaállítása.

A rendelet hatálya alá eső épületek tulajdonosai, használói pályáz
hatnak, mint építtetők. A támogatást pályázat útján lehet elnyerni. A 
részletes pályázati feltételek díjmentesen hozzáférhetők a Fővárosi 
Önkormányzat Ügyfél- szolgálati Irodájában (Budapest V. kerület, 
Károly körút 28.), hétfőtől csütörtökig 8 .00 -16 .30 , pénteken 
8 .00-14 .00  óráig.

A p á ly á z a to k a t  1 9 9 7 .  a u g u s z tu s  1 5 - ig  kell beküldeni, 
vagy személyesen benyújtani a Fővárosi Önkormányzat Ügyfélszol
gálati Irodájába (1052 Budapest V. kerület, Károly körút 28.), 
hétfőtől csütörtökig 8 .00 -16 .30 , pénteken 8 .0 0 -1 4 .0 0  óráig.

A pályázatokat zárt borítékban kell beküldeni, a borítékra 
kérjük ráírni:
„ T e le p ü lé s i É r té k v é d e lm i T á m o g a tá s  1 9 9 7 "

A beküldött pályázatokat a kiírók 1997. október 15-ig 
elbírálják.
Budapest, 1997. március

A  F ő v á r o s i K ö z g y ű lé s
V á r o s te r v e z é s i  é s  V á r o s k é p v é d e lm i B iz o t t s á g a  

K u ltu rá lis  B iz o t t s á g

Megalakult az MVSZ 

ifjúsági tagozata

Magyar fiatalok 
világfóruma

Magyar ifjak világfóruma 
címmel kétnapos konferenciát 
rendeznek április 3-án és 4-én. A 
szervező a Magyarok Világszö
vetségének múlt héten alakult 
Anyaországi Régió Ifjúsági Ta
gozata (ARIT), s a tervek szerint 
a nyugati, a határon túli és az 
anyaországi régiók ifjúsági szer
vezeteinek képviselői vesznek 
részt az első ízben megtartandó 
találkozón:—--------

Az MVSZ ifjúsági tagozatát 
huszonhét ifjúsági szervezet ala
pította meg. Az ARIT elsődleges 
feladatának tartja a keresztény 
erkölcsi értékek, a nemzeti ha
gyományok, valamint a polgári 
magatartás ápolását és megerő
sítését. Vezetői hangsúlyt he
lyeznek arra: pártpolitikától füg
getlenül szolgálják a nemzeti fel- 
emelkedést és az annak megfele
lő európai integrációt. Az ARIT 
mindenképp hallatni kívánja sza
vát a magyar ifjúság egészét 
érintő nagy jelentőségű kérdé
sekben. Ha kell, pártoktól füg
getlen civil szervezetként állást 
kíván foglalni, s akár nyomást 
gyakorolni ezen ügyekben a kor
mányra.

Alakuló közgyűlésükön öt
tagú elnökséget is választottak. 
Az elnöki teendőket Arday Géza 
fogja ellátni. Ügyvezető elnök
nek Bercsényi Lászlót, míg alel- 
nököknek Hosszú Gábort, Jezsó 
Ákost és Szarka Gábort válasz
tották. Az ifjúsági szervezet 
csatlakozásra szólítja fel azokat, 
akik a fenti célkitűzésekkel 
egyetértenek.

(kálmán)

Nyugdíjbiztosítási Önkormányzat

Védik a biztosítási elvet
A Nyugdíjbiztosítási Önkor

mányzat elnöksége elfogadhatat
lannak tart minden olyan törek
vést, amely a biztosítási elven mű
ködő kötelező nyugdíjbiztosítás 
helyett valamiféle új, adó típusú 
nyugdíj-hozzájárulás bevezetését 
szorgalmazza. A testület erről -  
keddi ülését követően -  közle
ményben tájékoztatta az MTI-t.

Az elnökség szerint a tervezett 
nyugdíjreform nem változtathatja 
meg azt az elvet, hogy a befizeté
sek és az elérhető nyugdíjösszeg 
között szoros összefüggés legyen.

A munkaadók által fizetett nyug
díjbiztosítási járulék ezért nem 
szakítható el sem a munkaadó bér
költségétől, sem a munkavállalók 
nyugdíjától, és nem tehető adójel
legű befizetéssé. A nyugdíjbiztosí
tás és annak fedezete csak biztosí
tási elven működhet -  szögezi le 
közleményében az elnökség, 
amely szükségesnek tartja, hogy a 
Nyugdíjbiztosítási Önkormányzat 
közgyűlése még az Érdekegyezte
tő Tanács, illetve a kormány nyug
díjreformmal foglalkozó ülése 
előtt állást foglaljon a kérdésben.

Nemzeti egyeztetőtanács alakult

Támogatják a gazdatüntetést
Nemzeti egyeztetőtanácsot 

alakítottak kedden Budapesten a 
Szolidaritás Szakszervezeti Mun
kásszövetség felhívására a szak- 
szervezet budapesti központjában 
összegyűlt szakszervezetek és más 
társadalmi szervezetek. A tanács 
tagjai egyetértettek abban, hogy 
támogatják a Mezőgazdasági Ter
melők Érdekvédelmi Szövetsége 
(Metész) április 4-re Budapestre 
meghirdetett tüntetését -  közölte 
Bátonyi Sándor, a Szolidaritás 
szakszervezet elnöke az M77-ve 1.

Zsikla Győző, a Metész alel
nöke úgy nyilatkozott, hogy ápri
lis 4-i tüntetésükön közvetlenül a 
médiumok „kiiktatásával” szeret
nék az embereket megismertetni 
szervezetük tevékenységével. Re

mélik továbbá: a tüntetésen erejü
ket is demonstrálni tudják. Ennek 
birtokában tárgyalhatnak tovább a 
kormánnyal az április végi nemze
ti agrárkerekasztalon. „Itt ugyanis 
látszat-érdekegyeztetés helyett a 
valódi problémákról kell majd 
szót ejteni” -  hangsúlyozta. A de
monstrációra meghívták a parla
menti pártok vezetőit is, hogy 
azok ott fejthessék ki véleményü
ket a mezőgazdasággal és az ér
dekképviselettel kapcsolatos kér
désekben. Zsikla Győző közölte: a 
Metész által szervezett tüntetés 
délután háromkor kezdődik és 
várhatóan öt óráig tart majd. A 
Metész demonstrációját követően 
a MIÉP szimpátitüntetést rendez 
ugyancsak a Szabadság téren.

IIIRKK
A LOCKHEED MARTIN COR
PORATION elnök-vezérigazgató
ja kedden Budapestre érkezett. A 
tervek szerint Norman R. 
Augustine-t fogadja Horn Gyula 
miniszterelnök és Fazakas Sza
bolcs, az ipari tárca vezetője. A 
csúcstechnológiájú termékek, szol
gáltatások gyártásával és integráci
ójával foglalkozó társaság tavalyi, 
huszonhétmilliárd dolláros bevétel
ének mintegy tizennyolc százaléka 
származott nemzetközi értékesíté
sekből. A meglevő és az újabb pia
cok pedig további komoly növeke
dési lehetőségek rejtenek -  véli az 
elnök-vezérigazgató.

PAPP MIKLÓST nevezte ki a 
Magyar Rádió gazdasági és inf
rastrukturális területekért felelős 
alelnökévé Hajdú István. Papp 
Miklós ezt megelőzően a Westel 
Rádiótelefon Kft. vezérigazgatója 
volt. A posztot korábban betöltő 
Závecz Ferenc március 31-i ha
tállyal mondott le tisztségéről, 
mert úgy vélte, az intézmény át
alakulásával kapcsolatos, megha
tározott feladatok végrehajtásához 
nincsenek meg a kellő feltételek.

G. NAGYNÉ MACZÓ ÁGNES, 
az Országgyűlés alelnöke megnyer
te a Kurír című napilap ellen sze
mélyiségi jogainak megsértése 
miatt indított pert. A Fővárosi Bíró
ság jogerős ítéletében megállapítot
ta, hogy a lap jogsértést követett el, 
ezért a Kurírt eltiltotta a további 
jogsértő magatartástól, valamint 
négyszázezer forint kártérítésre kö
telezte. Szűcs Gábor, a Kurír fő- 
szerkesztője elmondta, a lap felül
vizsgálati kérelemmel fordul a Leg
felsőbb Bírósághoz, mert szerinte 
nem történt jogsértés.

Konferencia és eszközbemutató Pakson

Egyre ..ravaszabb** autólopás-gátlók
Tavaly 16 ezer 168 személy- 

gépkocsit loptak el hazánkban, 
amely az elmúlt öt év tendenciáját 
alapul véve is kiugróan magas. 
Igaz ez annak ellenére, hogy az 
európai országok hasonló bűncse
lekményeit figyelembe véve, még 
így is az alsó középmezőnybe tar
tozik Magyarország. A gépjármű
vek 73,3 százalékát a fővárosban 
tulajdonítják el, de az azonosítóje
gyek átalakítása, az okmányok 
„tisztára mosása” és újra forga
lomba helyezése már nem kizáró
lag Budapesten történik. A rend
védelmi szervek külön-külön foly
tatott harca ez idáig nem vezetett 
sem látványos és átütő eredmény
re, így nem marad más hátra, mint 
hogy a rendőrség, a vám- és pénz
ügyőrség, valamint a határőrség 
együttesen lépjen fel a nemzetkö
zivé terebélyesedő gépkocsitolvaj- 
szervezetekkel szemben.

Ennek jegyében e héten Pak
son a hazai járműforgalmazók és 
a bűnüldöző szervek bemutatóval 
egybekötött konferenciát tartanak, 
ahol 13 különböző hazai márka
kereskedelem mutatja meg azokat 
az egyedi azonosításra alkalmas -  
eddig rejtett -  jegyeit, amelyek a 
jövőben megkönnyíthetik a lopott 
autók felismerését. Ezenkívül a 
biztonságtechnikával foglalkozó 
cégek is bemutatják és működés 
közben tesztelik a gépkocsilopást 
megakadályozó különféle elektro
nikus, illetve mechanikus eszkö
zeiket. Akiket a követő- és elfogó -

rendszerek érdekelnek, azok is 
megtalálják a keresett védelmi be
rendezéseket.

A négynapos konferencián ki
fejthetik álláspontjukat a különfé
le rendvédelmi szervek képviselői 
is, így előadást tartanak a Köz
ponti Bűnüldözési Igazgatóság 
szervezett bűnözés elleni osztá
lya, a határőrség, a Miniszterelnö
ki Hivatal, az ORFK és a BRFK 
szakirányú előadói.

Az elméleti előadásokon a je
lenlévők bepillantást kapnak a ha
zai gépjármű-felderítési lehetősé
gekbe, a legelterjedtebb hamisítá
si eljárásokba és módszerekbe, 
valamint azokba az anomáliákba, 
amelyek megakadályozzák a több 
rendészeti szerv egységes és 
együttes fellépését a gépkocsi
tolvajokkal szemben.

Lapunk e kérdésben úgy érte
sült, hogy a Belügyminisztérium 
a közeljövőben kiírja azt a ten
dert, amely a lopott gépjárművek 
felderítését hivatott szolgálni. A 
jelentkezők közül azok pályázhat
nak sikerrel, akik minőségben és 
árban is versenyképesek, és rend
szerük határállomásokon is tele
píthető. A tenderkiírást követően 
kilencven nap múlva várható az 
eredményhirdetés, ami a gyakor
latban annyit jelent, hogy legko
rábban ősszel kezdődhet meg a 
rendszer telepítése.

A szakemberek állítása szerint 
olyan gépjármű nincs, amelyet 
nem lehet ellopni. Mindenki csak

arra törekedhet, hogy ez mind több 
időt, nehezebb feladatot vegyen 
igénybe, és a gépkocsitolvaj a 
könnyebb ellenállás -  és a kisebb 
kockázat -  végett lemondjon a mi 
autónkról. A mechanikus és elekt
ronikus védőeszközök tára igen 
gazdag. Vannak, akik a mechani
kus eszközökben látják a megol
dást. Ezek közül ismert a pe
dál-kormány összekötő rudazat, a 
kormánykerék elfordítását gátló 
nyél vagy éppen a kéziféket és a 
sebességváltót rögzítő kar, illetve 
a sebességváltóra szerelhető zárt 
bilincs. Ezek mindegyikének nyi
tása csak roncsolással történhet, 
ami időigényes és kockázatos.

Az elektronikus eszközöknél a 
legmodernebb az immobiliser, de 
emellett hatásosak a gyújtást-, üze
manyagellátó rendszert- vagy ép
pen az indítást gátló áramkörök. 
Ezeket célszerű külön árramforrás- 
sal és szabotázs elleni védelemmel 
ellátni. A kísérletezők beépíthetik 
a jelző- és követőrendszert tartal
mazó eszközöket és a legújabb be
szélő vagy rádiótelefonon némán 
riasztó és a rendőrséget hanggal 
értesítő berendezéseket is. Fontos, 
hogy a megemelést és oldalelmoz
dulást a rendszer érzékelje, és 
ilyenkor riasszon. Ezek a megeme
léskor adnak elengedhetetlen vész
jelzést a tulajdonosnak és a kör
nyezetnek. Mindezekkel is talál
kozhat a paksi konferencián és be
mutatón az érdeklődő közönség.

(k. z. t.)

A budakeszi tragédia után még nincs felelős

Lebontják
az életveszélyes épületeket

Tegnap délután megkezdték 
a Budakeszi külterületén lévő 
raktárépület lebontását, amely
nek födémje a múlt héten, pén
teken omlott három tizenéves 
gyerekre, akik a romok alatt 
vesztették életüket -  tájékoztatta 
lapunkat Szemereki Zoltán, Bu
dakeszi polgármestere.

Mint ismeretes, a korábban 
lőszerraktárként szolgáló épület 
-  amelyet a szovjet hadsereg 
használt -  tulajdonjoga hét éve 
nem tisztázott: a földterület tu
lajdonosa a Kincstári Vagyon
kezelő Szervezet, a bontási ha
tározatot a Pilisi Parkerdő Gaz
daság részére küldték meg,

amely arra hivatkozva, hogy 
jog szerint nem az övé a terüle
ten fekvő épület, mindezt eluta
sította.

Szemereki Zoltán elmondta: 
a tulajdonlapon valóban nem 
szerepel egy épület sem, így 
nem tudni még, hogy kit terhel
nek a költségek. Hozzátette: az 
említett épületen túl még egy
nek a teljes lebontását, illetve 
elkerítését rendelte el az önkor
mányzat, amelyet szintén élet- 
veszélyesnek nyilvánítottak. A 
költségeket tulajdonos híján 
egyelőre az önkormányzat 
kénytelen átvállalni.

(P- g.)

Hiányzik a korszerű állatvédelmi jogszabály

A pitbulltörvény buktatói
Magyarországon hiányzik a 

korszerű állatvédelmi törvény -  
véli Erdősné Balogh Zsuzsanna, a 
XVIII. kerületi önkormányzat 
jegyzője, aki „civilben” az ebte
nyésztők egyesületében a bírói tes
tületet is vezeti. A jegyzőnő szerint 
nincs megfelelően szabályozva a 
kedvtelésből gondozott kutyák tar
tása, az állatvédők hiába javasolták 
többször is a kabinetnek egy átfo
gó előterjesztés kidolgozását. Je
lenleg az önkormányzatok alkot
nak rendeleteket az ebtartásról. 
Erdősné szerint Budapesten részle
tesebben kellene meghatározni a 
kutyatartás feltételeit. A családi 
házas övezetekben lazább szabá
lyokat lehetne alkalmazni, mint a 
belvárosban vagy a lakótelepeken. 
Negatív fordulatot azonban az.

úgynevezett „pitbulltörvény” par
lamenti jóváhagyása jelentett az 
ilyen fajtákat tartók számára. Ez 
ugyanis nem a kutyáját felelőtlenül 
tartó gazdát, hanem a kutyafajtát 
teszi felelőssé. A törvény végrehaj
tásáról, a pitbullok betiltásáról és 
más veszélyesnek minősített ebek 
ivartalanításáról, nemrégiben hoz
tak rendeletet. A bírói testület el
nöke szerint nincs olyan specialis
ta Magyarországon, aki minden 
kétséget kizáróan meg tudná ítélni: 
pitbullról van-e szó. A törvény 
szerint tekintet nélkül arra, hogy 
megharapott-e valakit vagy sem, 
ivartalanítani kell. Erdősné végül 
megjegyezte: a kutyatartást nem 
szabad tiltani, még a nagyvárosok 
lég s üru bbrés ze i n sem. 
------------------------— (sz. i. in.)


